



Karen Women Organization
P.O. Box 19, Mae Sariang, Mae Hong Son, 58110, Thailand,
E-mail: kwocentral@gmail.com Website: www.karenwomen.org

မုၢ်နံၤ-၈၁၁, လၢမးရး ၂၀၁၂

“ပိၣ်မုၢ်တဖၣ်ဆိတလဲတၢ်ပျံတၢ်ဖးဆူတၢ်သဘျူ”

ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢချူးန့ၢ်ကဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျုးပိၣ်မုၢ်အမုၢ်နံၤအသိတဘျီကဒီးလံန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်ခိၣ်သ့ၣ်လၢတၢ်ကမၤလၢကပိၣ်ကဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျုးပိၣ်မုၢ်အမုၢ်နံၤအကျါတခါမ့ၢ်ဝဲ “တၢ်ဆိတလဲတၢ်ပျံတၢ်ဖးဆူတၢ်သဘျူ” န့ၣ်လီၤ. ကိးနံၣ်ဒဲးဖဲလၢမးရး၈၁၁ န့ၣ်ပိၣ်မုၢ်လၢအအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျုးပိၣ်မုၢ်တဖၣ်ကွၢ်ကဒါကဟီၣ်မုၢ်အတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသိထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်တုၤသိးထဲသိးဒီးတၢ်သဘျူန့ၣ်လီၤ. ပမၤလၢကပိၣ်မုၢ်နံၤအဝဲအံၤအမုၢ်ပတၢ်မၤန့ၢ်အမုၢ်နံၤဒီးတကတီၢ်ယီၤကွၢ်ကဒါကဟီၣ်ပဖိတၢ်လၢပကဘၣ်လဲအိၣ်စိဖျါဒဲးထဲလဲန့ၣ်လီၤ. ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢမၤတၢ်ပိၣ်မုၢ်တၢ်ဒီသဒါ, တၢ်ဆိၣ်ထဲမၤစၢၤ, တၢ်တြိဆၢဒီးတၢ်ဒုးသ့ထီၣ်ဘၣ်ထီၣ်တၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ်ဆူပိၣ်မုၢ်လၢအဘၣ်တၢ်မၤဆါမၤပယုၤအိၣ်ဖျါပုၤလၢကီၢ်ပယီၤသုးမုၢ်ဒိၣ်အပူၤမ့ၢ်တမ့ၢ်, အဝဲသ့ၣ်အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပိၣ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤဖျါလီၤကံၤဒ်အဝဲသ့ၣ်ဘၣ်တၢ်သိၣ်လိမၤယုၤတၢ်အိၣ်ဒ်သိးကဘၣ်ပျံဘၣ်ဖးတၢ်ဒီးအိၣ်မူလၢတၢ်ပျံတဖၣ်အပူၤတနံၤဘၣ်တနံၤန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျုးပိၣ်မုၢ်ပနီၣ်ဝဲလၢအစ့ၤကတၢ်, လၢပိၣ်မုၢ်သၢကအကျါတကမ့ၢ်ဝဲပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးန့ၣ်လီၤ. တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိၣ်မုၢ်မုၢ်တၢ်မၤဟးဂီၤပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢအကဲထီၣ်အသးအါကတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျုးပိၣ်မုၢ်လၢတၢ်လီၤသကုၤဆးဒးန့ၣ်လီၤ. ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢဂဲၤလိာ်ဘျီတၢ်ဂ့ၢ်ကိဘၣ်ယးပိၣ်မုၢ်လၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးကိးနံၣ်ဒဲးလၢကညီဘၣ်ကိဘၣ်ခဲဒဲကဝီၤန့ၣ်ဘၣ်လၢအအိၣ်လၢကီၢ်ကိၣ်တဲၣ်ဒီးကီၢ်ပယီၤကီၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပမၤစၢၤပိၣ်မုၢ်လၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤသ့ဝဲခိဖျါမ့ၢ်လၢပအိၣ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ကဒုတၢ်တီၢ်ကျဲၤလၢဒဲကဝီၤန့ၣ်ဘၣ်အပူၤဒ်သိးကဟ့ၣ်တၢ်အိၣ်ကဒုဒီးဆိၣ်ထဲမၤစၢၤပိၣ်မုၢ်လၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးဒ်အံၤသ့ၣ်တဖၣ်ဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ညီၣ်န့ၢ်လၢဒဲကဝီၤအပူၤ, တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးကီၢ်မုးလၢပိၣ်မုၢ်တဖၣ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲဒီးပဘၣ်ဘျီၣ်အိၣ်တဖၣ်အကျါ(၇၇)မုးကယၤမ့ၢ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ပုၤယီၤပုၤတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကး, ဒီးအဂၤ(၂၃)မုးကယၤမ့ၢ်ဝဲတၢ်မၤတရီၤတပါမ့ၢ်တၢ်ကျဲးစးမၤတရီၤတပါတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢဒဲကဝီၤတဖၣ်အပူၤတၢ်တီၢ်တြိသနူလၢအကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်အသးသ့တခါမ့ၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီးသနူလၢတၢ်ကဘၣ်ဆုၢ်ခိတၢ်မုးတၢ်ရၢလၢဒဲကဝီၤဆူကိၣ်တဲၣ်စံၣ်ညီၣ်ပိတုၤသနူတခါမ့ၢ်တအိၣ်လီၤတၢ်လီၤဆဲးဘၣ်ဒီးပိၣ်မုၢ်တဖၣ်ဆိတလဲအတၢ်ပျံတၢ်ဖးဆူတၢ်သဘျူတသ့ဘၣ်.

ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢန့ၣ်ရွဲၢ်သယံ(၂), နီၢ်တၢ်မုၢ်စိစံးဝဲလၢ, “ဒီၣ်အိၣ်စါဖူးကွံၣ်ကွဲးဝဲလံာ်တဘျီလၢအဟ့ၣ်ဝဲအမံၤလၢ” တၢ်ပူၤဖျးလၢတၢ်ပျံတၢ်ဖး” န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဟံၤဖျါထီၣ်ဝဲလၢဒ်အမုၢ်ပိၣ်မုၢ်တကအသိးန့ၢ်ဟံၤဝဲလၢတၢ်ပူၤဖျးလၢတၢ်ပျံတၢ်ဖးအံၤမ့ၢ်တၢ်လၢအရူၤဒိၣ်မးတခါန့ၣ်လီၤ. ပဝဲကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢပတၢ်ပညိၣ်မုၢ်ဒ်သိးကမၤစၢၤပိၣ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးတဖၣ်ဒ်သိးကလဲလိာ်အဝဲသ့ၣ်ပိၣ်မုၢ်တဖၣ်အတၢ်ပျံတၢ်ဖးဒီးဆိတလဲအိၣ်ဆူတၢ်တမံၤမံၤလၢအသဟီၣ်ဆူၣ်ဒ်အမုၢ်တၢ်သဘျူန့ၣ်လီၤ. ပိၣ်မုၢ်ကိးဂၤဒဲးကဘၣ်န့ၢ်ဟံၤဝဲပတၢ်ဂဲၤလိာ်တခါအံၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်အဲၣ်ဒီးမၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ဒီးကရၢၢ်ကရၢလၢအဟံၤဆၢတၢ်တဖၣ်ဒီးစးထီၣ်မၤဝဲလၢကီၢ်ပယီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝဲတၢ်မၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်ကတီၢ်အံၤကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢယုၤထီၣ်လၢကပၣ်ယုၣ်လၢတၢ်မၤတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အပူၤ, ဒ်သိးကမၤလီၤတံၢ်ဝဲဒၣ်ပိၣ်မုၢ်တဖၣ်အကလုာ်လီၤဆိဒ်တၢ်ပိၣ်မုၢ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်သဘၣ်သဘၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ခိဖျါပိၣ်မုၢ်တၢ်ပၣ်ယုၣ်မၤသကိးလၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ်အပတီၢ်တဖၣ်အံၤအပူၤအယီၤတၢ်ပျံတၢ်ဖးတဖၣ်ကပတုၢ်ကွံၣ်အသးဒီးဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်သဘျူလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ပျံတၢ်ဖးဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢအံၤအမုၢ်တၢ်ကရၢကရိတဖုလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်မၤသကိးတၢ်လၢအဘၣ်ယးဒီးတၢ်ဘျီဝဲဒၣ်တၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးထီၣ်ဒါပိၣ်မုၢ်လၢပုၤတတအပူၤအသိးတၢ်ဘျီဝဲတမံၤဂုၤတမံၤဂုၤတၢ်ကဘၣ်ဂံၢ်ယုၣ်အိၣ်လၢတၢ်ဒုးသ့ထီၣ်ဘၣ်ထီၣ်, တၢ်ပၣ်ယုၣ်ပၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢပုၤတတပူၤလီၤဆိဒ်တၢ်ပိၣ်မုၢ်ဒီးပိၣ်မုၢ်ကရၢၢ်ကရၢတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢန့ၣ်ရွဲၢ်စံးဝဲကညီပိၣ်မုၢ်ကရၢအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်ဒ်သိးပကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်, တၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီးတၢ်သဘျူအဂီၢ်န့ၣ်, ပုၤဘၣ်ကိဘၣ်ခဲတဖၣ်လီၤဆိဒ်တၢ်ပိၣ်မုၢ်တဖၣ်ကဘၣ်ဆဲးဟံၤဖျါထီၣ်ဆူပုၤကိးဂၤဒဲးလၢအမုၢ် “တၢ်လၢပတတပၣ်ယုၣ်န့ၢ်တၢ်တဘၣ်ဝဲလၢပဂ့ၢ်ပကၢ်တၢ်ဘၣ်”.

ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤတၢ်လီၤတအိၣ်ဝဲနီၣ်တတီၤလၢပိၣ်မုၢ်တဖၣ်အတၢ်အိၣ်မူခါဆူညါအဂီၢ်ဘၣ်. တၢ်ဘၣ်ပျံဘၣ်ဖးတဖၣ်အိၣ်ဝဲအါမးဘၣ်ဆၣ်တၢ်သဘျူတအိၣ်ဝဲလၢလၢပုၤပုၤဘၣ်. ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျုးပိၣ်မုၢ်မုၢ်နံၤအံၤပဝဲကိးဂၤဒဲးပကဘၣ်အၢၣ်လီၤသကိးပသးလၢပကမၤဆူၣ်ထီၣ်ဒ်သိးလၢဒဲကဝီၤပုၤတၢ်မၤကမုၢ်လၢပိၣ်မုၢ်တဖၣ်အဖိခိၣ်တၢ်တီၢ်တြိကအိၣ်ထီၣ်ကွၢ်ဝဲအဂီၢ်လီၤ. ပကဘၣ်မၤသကိးတၢ်တပူၤယီၤ, ဒ်သိးကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီၢ်တြိနီၢ်နီၢ်ဒ်သိးကဒီးန့ၢ်ဘၣ်ကျဲၤကျဲၤလၢအမုၢ်အတီၢ်အဂီၢ်ဒီးဖဲန့ၢ်ပိၣ်မုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကထံၣ်န့ၢ်ကွၢ်ကျဲၤလၢကဆိတလဲကွံၣ်တၢ်ပျံတၢ်ဖးဆူတၢ်သဘျူန့ၣ်လီၤ.

ဆဲးကျိးဘၣ်-
 နါဒါအိၣ်ကျဲၤ- +၆၆၈၅၇၂၆၉၂၉၁
 နီၢ်ဘျူမုၢ်နဲးဒၣ်- +၆၆၈၅၇၄၅၅၇၄၆